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صدور دستورات راهبردی استاندارهرمزگان 

برای تکمیل پروژه های معطل بندرعباس 

محمد آشــوری تازیانی، استاندار هرمزگان، به همراه 
جمعی از معاونان و مدیران کل دســتگاههای اجرایی، 
از پروژه های معطل مانده شهر بندرعباس بازدید کرد و 
دستورات راهبردی برای رفع موانع و تسریع در تکمیل 

آنها صادر نمود.
استاندار هرمزگان با اشاره به حجم بالای تردد خودروها 
در محور بندرعباس-میناب، بر ضرورت احداث لاین 
اختصاصی جهت تردد ایمن دانشــجویان دانشــگاه 
هرمزگان تأکید کرد و افــزود: »برای افزایش ایمنی و 
کاهش ترافیک، باید طــراحی ویژه ای صورت گیرد 

تا دانشجویان بتوانند از مسیر جداگانه ای تردد کنند.«
وی ادامه داد : ضرورت دارد طراحی ویژه ای  انجام شود 
تا کســانی که می خواهند به پارک آبی یا مرکز شماره 
گذاری بندرعباس مراجعت کنند از لاین جداگانه ای 
استفاده کنند و به این منظور اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای و شهرداری بندرعباس موظف هستند 

تا با مشارکت مجری پارک آبی این طرح را اجرا کنند.
اشَوری تازیانی همچنین بر لزوم اجرای لاینی ویژه برای 
تردد دانشجویان، دانشگاه هرمزگان تاکید کرد و بیان کرد: 
تأمین روشنایی این مسیر نیز جزو ضروریات است که 
بایستی تا قبل از بازگشــایی دانشگاه ها انجام شود.وی 
همچنین تاکید کرد که تامین روشــنایی این مسیر باید 
پیش از آغاز سال تحصیلی انجام شود.از دیگر دستورات 
استاندار، تسریع در بهره برداری از پارک آبی بندرعباس 
بود؛ پروژهای که پس از سالها توقف، هم اکنون وارد مرحله 

تستهای پیش از بهره برداری شده است.آشوری با تاکید بر 
تأمین برق و اتصال مجموعه به شبکه گاز شهری گفت: 
»باید هرچه سریعتر موانع اداری و حقوقی رفع شود تا این 
پروژه برای استفاده عموم آماده شود.« استاندار همچنین بر 
همکاری نزدیک اداره کل راهداری، شهرداری بندرعباس 
و مجری پارک آبی جهت اجرای این طرحها تأکید کرد و 
افزود، این اقدامات در راستای ایجاد زیرساختهای ایمن، 
رفاهی و گردشــگری برای شهروندان و به ویژه جامعه 

دانشگاهی هرمزگان انجام می شود.

   

اقتصاد کیش -      گرمای هوا، دمای بالای ۴۵ درجه و افزایش مصرف برق در استان 
هرمزگان امســال در ماه های فروردین و اردیبهشــت ماه خود را نشان داده است و در 
ماه های خرداد، تیر و به ویژه مردادماه با تشدید حرارت هوا به اوج خود رسیده است؛ 
گرمای خرماپزانی که با خاموشی ها داغ تر و ادارات را در آخر هفته ها به تعطیلی کشانده 

است.
گرما در برخی شهرها و روستاهای هرمزگان حتی تا مرز ۵۰ درجه و شرجی و رطوبت 
بالای ۹۰ درصد هم می رسد؛ در این شرایط مصرف برق صنعتی، تجاری و کشاورزی 

و بیشتر از همه در بخش خانگی افزایش کم سابقه ای داشته است.
در سال های گذشته برنامه های مدیریت مصرف برق در استان هرمزگان از ۱۵ خردادماه 
اعمال می شد اما امسال افزایش مصرف با گرمای طاقت فرسای استان از ۱۶ فروردین 
آغاز شده و شرکت توزیع برق نیز ناچار به مدیریت مصرف به ویژه در بخش خانگی 

شده  است.
گرمای هوا در هرمزگان و به دنبال آن افزایش مصرف برق به حدی رسیده است که 
تعطیلی روزهای پنجشنبه طبق روال سال قبل از فروردین ماه آغاز شده و از اول مردادماه 
امسال نیز با تشدید این شرایط با موافقت مدیریت عالی استان به منظور صرفه جویی در 
مصرف برق روزهای چهارشنبه نیز تعطیل شده است.کولرهای گازی در هرمزگان نیز از 
همان فروردین ماه امسال که هنور تابستان از راه نرسیده، روشن است البته همین کولرها 
هم در برابر گرمای سوزان و طاقت فرسای این استان اقلیمی نایی ندارند و نمی توانند 
خنکی خوبی را ارایه کنند؛ یکی از اهداف اصلی تعطیلی روزهای چهارشنبه و پنجشنبه 
نیز مدیریت مصرف انرژی و کاهش هزینه های اداری اســت و روسای دستگاه های 
اجــرایی موظف به نظارت دقیق بر کاهش مصرف انرژی و خاموشی ســامانه های 

سرمایشی در پایان ساعات کاری هستند.
این روند گرما البته علاوه بر گرما زدگی در بین مردم، درختان را نیز آسیب پذیر کرده و 

میوه برخی از درختان گرمسیری مانند خرما به صورت نارس بدست می آید.
»افزایش دما چیزی نیست که مانند گرانی و بعضی دیگر از شاخص های اقتصادی با 
آمارهای رسمی تفاوت و تناقض داشته باشد بلکه این بار متولیان دولتی نیز بر آنچه 

مردم با آن دست به گریبان هستند؛ مهر تایید می زنند.«
امسال بدلیل کم بارشی و خشکسالی حدود سه دهه در استان که از پارسال به اوج خود 
رسیده است، گرما در مردادماه به ویژه ۲ هفته اول این ماه با رسیدن به مرز ۵۰ درجه در 
برخی از نقاط استان طبل گرمای شدید زده شده و بیشتر مردم حتی جرات نمی کنند 
درآفتاب سوزان از خانه خارج شوند و در هنگامه عصر و شب با اینکه شرجی و رطوبت 

بالاست، به انجام امورات خارج از خانه می پردازند.
افزایش سه تا پنج درجه ای هوا در هرمزگان

کارشناس پیش بینی هواشناسی هرمزگان در این باره با اشاره به افزایش سه تا پنج درجه 
ای هوا در اســتان تا پایان هفته جاری، گفت: روند افزایش دمای هوا و موج گرما که 
امسال از فروردین ماه در شهرهای استان آغاز شده؛ در تیر و مردادماه به اوج خود رسیده 

و دمای هوا به بالای ۴۵ درجه رسیده است.
مجتبی حمزه نژاد اظهار کرد: طی شبانه روز گذشته دمای هوای در بستک به ۴۷ درجه، 
رودان ۴۶ درجه و توکهور و هشتبدنی، بندرخمیر و بندر علوی به ۴۵ درجه سانتیگراد 
بالای صفر رسیده است که با توجه به ادامه روند افزایش دما، تا پایان وقت امروز دمای 

بیشتر نقاط استان حتی به بیشتر از این نیز می رسد.
وی یادآور شد: به لحاظ دمایی تا پایان روز پنجشنبه نهم مرداد، افزایش سه تا پنج درجه ای 
دمای بیشینه، کاهش رطوبت نسبی هوا و ماندگاری هوای گرم به ویژه در نیمه شرقی 

استان پیش بینی می شود.
این کارشناس هواشناسی به هرمزگانی ها توصیه کرد؛ از رفت و آمدهای غیر ضروری 
در ساعات ظهر تا غروب آفتاب به ویژه گروه های حساس و بیماران قلبی عروقی دوری 

شود و تمهیدات لازم به ویژه در راستای مصرف بهینه انرژی انجام پذیرد.
وی گفت: با شدت گرفتن بادهای ۱۲۰ روزه در جنوب شرق کشور، افزایش باد گرم 
و خشــک در مناطق شــرقی و پاره ای نقاط مرکزی و شمالی استان هرمزگان نیز پیش 
بینی می شود و با افزایش محسوس دما، رخداد گرد و غبار و کاهش موقتی کیفیت هوا 
نیز در این مناطق دور از انتظار نیست. وی گفت: وقوع آتش سوزی در مراتع و باغات 

استان نیز محتمل خواهد بود.
افزایش ۶ درصدی مصرف برق در هرمزگان

مدیرعامل شرکت توزیع برق هرمزگان نیز با اشاره به افزایش ۶ درصدی مصرف برق 
در استان طی مردادماه امسال، گفت: روز گذشته نیاز استان چهار هزار و ۱۴۸ و تولید 
نیروگاه هــا ۲ هــزار و ۷۳۰ مگاوات بود که ۷۰۰ مگاوات ناترازی آن از خطوط تبادلی 
با اســتان های کرمان و فارس تامین شد. حمید ساعدپناه افزود: اکنون خاموشی های 
برنامه ریزی شده بین یک تا یک و نیم ساعت است که با اعمال آن حدود ۳۰۰ مگاوات 

صرفه جویی می شود.
وی بــا تاکید بر اینکه طی روزها و هفته های آینده گرمای هوای اســتان به اوج خود 
می رسد، بیان کرد: به ازای هر درجه افزیش دما در استان بین ۸۰ تا ۱۰۰ مگاوات افزایش 

مصرف داریم که در کشور این عدد به یکهزار و ۸۰۰ مگاوات می رسد.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق هرمزگان از مشــترکان خواست با صرفه جویی در 
ساعت های اوج مصرف )۱۲ تا ۱۷ و ۲۰ تا ۲۳( به ذخیره انرژی و کاهش خاموشی ها 

کمک کنند.
ساعد پناه یادآور شد: استان هرمزگان ۶۵۲ هزار مشترک خانگی معادل ۸۱ درصد و ۹۶ 
هزار مشترک در بخش صنعتی و کشاورزی دارد که بخش خانگی ۶۰ درصد مصرف 

برق یعنی بیشترین مصرف را به خود اختصاص داده است.
وی بیــان کــرد: افزایش مصرف برق در هرمزگان بین پنج تا هفت درصد قابل توجیه 
است، اما رشد بیش از ۲۰ درصدی مصرف برق قابل توجیه نیست و غیرمنطقی است.
به گفته ساعدپناه، دو سوم مصرف برق استان هرمزگان یعنی حدود ۲ هزار مگاوات را 
کولرهای اضافی مصرف خانگی و عمومی به خود اختصاص داده است.تغییر ساعت 
کار و تعطیلی پایان هفته ادارات استان هرمزگان نیز در جهت کاهش مصرف برق اعمال 
خواهد شد و پیش بینی ها این است که این تغییر ساعت در بندرعباس و دیگر شهرهای 

استان هرمزگان بتواند مقادیر قابل توجهی کمبود پیک مصرف برق را جبران کند.
گرما و تعطیلی ادارات دولتی هرمزگان در روزهای چهارشنبه

همچنین با توجه به گرمای کم ســابقه هوا، ضــرورت مدیریت مصرف انرژی و به 
پیشنهاد کمیته انرژی استان و موافقت استاندار هرمزگان، ادارات، دستگاه های دولتی، 
شــهرداری ها، بانک ها و بیمه های استان علاوه بر تعطیلی پنجشنبه ها؛ از اول مردادماه 
روزهای چهارشنبه نیز تعطیل شده است.محمد رضا پاکروان سرپرست معاونت توسعه 
مدیریت و منابع استانداری هرمزگان اعلام کرد: تغییر ساعات کاری و تعطیلی اداره ها، 
بانک ها و شهرداری های هرمزگان با هدف مدیریت ناترازی انرژی و پایداری شبکه 
برق استان اتخاذ شده است.به گفته وی، شعب کشیک بانک ها و بیمه ها براساس تصمیم 
شورای هماهنگی مدیریت بانک ها و بیمه ها فعال خواهند بود. همچنین مراکز امدادی، 
درمانی، بیمارستان ها، اورژانس، آتش نشانی، مجموعه های خدمات رسان و واحدهای 
نوبت کاری از شــمول این تعطیلی مســتثنی هستند.شدت گرما در تابستان ۱۴۰۴ به 
درجه ای رسیده است که بدن انسال تحمل این گرما را ندارد و نمی تواند با آن مقابله 
کند و مسئولیت سنگینی را متوجه متولیان بهداشت و درمان کرده است تا خود را برای 
بیماران گرمازده و عوارض آن آماده کرده و راه های مقابله با گرما زدگی را نیز به مردم 

آموزش دهند.

گرما، تعطیلی و ناترازی مصرف برق؛

فصل خرماپزان در هرمزگان 
   

        اقتصاد کیش -   اســتاندار هرمزگان 
در بازدید میدانی از پروژه های نیمه تمام شهر 
بندرعباس، بر لزوم احداث لاین اختصاصی 
تردد ایمن دانشــجویان دانشگاه هرمزگان و 
تسریع در بهره برداری پارک آبی پس از سالها 

توقف تأکید کرد.

اقتصاد کیش -    سرپرست اداره بهزیستی کیش با اشاره به توسعه خدمات توانبخشی 
و اجتماعی، از غربالگری بینایی هزار و صد کودک در کیش خبر داد.

به گزارش  اقتصاد کیش، محمدرضا حیدر هایی با اشاره به تجهیز مراکز بهزیستی کیش، 
گفت: یکی از بهترین و مجهزترین مراکز توانبخشی کشور در کیش فعال است و هیچ 

فردی پشت نوبت دریافت خدمات توانبخشی قرار ندارد.
 وی  افزود: خدمات کاملی شامل کاردرمانی، گفتاردرمانی، توانبخشی ویژه معلولان 

ذهنی و کودکان اوتیسم به مراجعه کنندگان ارائه می شود.
حیدرهایی، افزود: تا دوسال گذشته تنها بخش کاردرمانی و گفتاردرمانی در بهزیستی 
کیش فعال بود و حدود ۱۰۰ نفر در صف دریافت خدمات قرار داشــتند، اما اکنون 

خدمات گسترده شده و به جامعه هدف بیشتری خدمات ارائه می شود.
سرپرســت اداره بهزیستی کیش، گفت: کمیسیون های تخصصی تعیین و تشخیص 
شــدت و نوع معلولیت که در گذشته با حضور کارشناسان استان هرمزگان برگزار 
می شد، امروز با استفاده از متخصصان بومی کیش، حداقل دو نوبت در سال برگزار 

می شود.
حیدرهایی با اشاره به فعالیت خط اورژانس اجتماعی در مراکز استانها، گفت: کیش به 
عنوان نخستین اداره غیر مرکز استان، خط اورژانس اجتماعی پاسخگوی تماس های 

متقاضیان است و مرکز مداخله در بحران نیز در کیش راه اندازی شده است.
وی  با تأکید بر حمایت از بانوان سرپرست خانوار، گفت: حدود ۶۰ بانوی سرپرست 
خانوار تحت پوشش بهزیستی کیش هستند و سال گذشته، نخستین گروه همیار زنان 

سرپرست خانوار تشکیل و این بانوان با دریافت تسهیلات کم بهره یا بلاعوض وارد 
فعالیت اقتصادی شدند.

سرپرســت اداره بهزیستی کیش، خاطرنشان کرد: یک گروه خیاطی با همین هدف 
تشکیل شد و پس از خودکفایی به تدریج از چرخه حمایتی بهزیستی خارج می شوند.
حیدرهایی، خاطرنشان کرد: شماره تماس چهار رقمی صدای مشاور ۱۴۸۰ در کیش 
فعال شــده اســت و با یک متخصص روان شــناسی، تماس های مردمی را  رایگان 

پاسخگوست. 

 

پیگیری برای تعیین تکلیف اختلافات مالکیتی در بازار ماهی فروشان قدیم
سرپرست معاونت امور عمرانی استانداری هرمزگان عنوان کرد: 

اقتصاد کیش -   جلســه هم اندیشی شــورای اسلامی استان هرمزگان با سرپرست 
معاونت هماهنگی امور عمرانی اســتانداری هرمزگان و مدیرعامل سازمان همیاری  
شهرداری های استان هرمزگان برگزار شد. رئیس شورای استان هرمزگان در این جلسه 
به سخنان رئیس جمهور مبنی بر استفاده از ظرفیت شوراها اشاره و از عدم همکاری 
دســتگاه های اجرایی با شوراها گلایه کرد. جمال الدینی در بخش دیگری به توسعه 
نامتوازن اســتان و انفعال کارگروه اقتصاد دریامحور در استان اشاره داشت. شرحی از 

این جلسه در ادامه آمده است.
به جایگاه شوراهای فرادست توجه شود

رئیس شورای استان هرمزگان ضمن خوش آمدگویی به معاونت عمرانی استانداری 
هرمزگان و مدیرعامل ســازمان همیاری   شهرداری ها استان هرمزگان گفت: هدف از 
تشکیل شوراها مشارکت مردم در اداره امور کشور بوده است. شوراهای شهر و روستا 
با انتصاب شهردار و دهیار و پیگیری امورشهرداری ها و دهیاری ها جایگاه مشخص و 
تبیین شده ای دارند اما شوراهای فرا دست: شورای بخش، شهرستان و استان از جهت 

جایگاه و توجه، همچنان نیاز به تبیین دارند.
عباس جمال الدینی افزود: قانون گذار اداره امور روستا، شهر، بخش، شهرستان و استان 
را در اختیار شوراها داده است لذا طبیعتا برای اداره امور استان، شورای استان می تواند 
نقش ایفا کند و دارای اهمیت است. اما چگونه می توان از ظرفیت شورایی استفاده کرد؛ 
این گلایه در دولت قبل و دولت کنونی همچنان وجود دارد. امیدوارم با تعامل با استاندار 
هرمزگان بهبود پیدا کند و به جایگاه اصلی شوراها به خصوص شورای فرادست توجه 

شود و هم از این ظرفیت استفاده شود.
وی با بیان اینکه در جلسه ی اخیر رئیس جمهور با استانداران، جناب پزشکیان به جایگاه 
شــوراها توجه ویژه ای داشتند، اضافه کرد: رئیس جمهور در تعامل با مردم، محور را 

جامعه شورایی قرار دادند.
رئیس شــورای اســتان هرمزگان با تاکید بر اینکه پشت درهای بسته تفاهم بین مردم 
و دولت شــکل نمی گیرد، عنوان کرد: اگر شــوراها آمارها، اطلاعات و داده هایی را از 
وضعیت استان نداشته باشند قطعا نسبت به مطالبات مردم مسیر درست را طی نمی کنند. 
یکی از وظایف ما این است که نامه نگاری های رسمی به دستگاه های اجرایی انجام دهیم 
تا آمار و اطلاعات وضعیت سرانه  ها در بخش های مختلف را در اختیار ما قرار دهند؛ 
گاها به نفع دولتمردان نیز است از این جهت که خواسته های مردم را می توانند مدیریت 

کنند و سمت و سوی مطالبات را واقعی و معنی دار کرد.
کارگروه اقتصاد دریامحور خواب است

جمال الدینی با بیان اینکه یکی دیگر از وظایف شــوراهای فرادست، پیگیری توزیع 
عادلانه اعتبارات و منابع و برقراری عدالت است، افزود: اختلاف شاخص ها را می بینیم؛ 
نسبت مرکز استان به غرب و غرب نسبت به شرق استان وضعیت نامطلوب تری دارندو 
عدم توسعه نامتوازن در استان یکی از دغدغه های جامعه شورایی بوده است و به نظر 

می رسد ادامه دارد.
رئیس شورای استان هرمزگان در بخش دیگری اضافه کرد: نوک پیکان اقتصاد دریامحور 
هرمزگان است با همه این ظرفیت ها در حوزه اختصاصی اقتصاد دریامحور، کارگروه آن 
چندین ماه است که تشکیل نشده و علی رغم اینکه هرمزگان در این حوزه باید سرآمد 
برنامه ریزی در کشور باشد متاسفانه اقدامات و برنامه ریزی خوبی شکل نگرفته است.

وی با بیان اینکه در برنامه هفتم رشد ۱۶ درصدی در حوزه اقتصاد دریامحور در نظر 
گرفته شده، گفت: با این وضعیت و اینگونه برنامه ریزی مسیر درست را طی نخواهیم 
کرد. وضع توسعه سواحل مکران، طرح ها و اقدامات برای جامعه محلی غیر شفاف 

است.
جمال الدینی با بیان اینکه عمده مشکلات مردم در حوزه دستگاه های اجرایی است که 
زیرســاخت های استان را در اختیار دارند، عنوان کرد: کل استان با وضعیت نامناسب 
آب مواجه اســت به خصوص شــرق استان و جزیره قشم. در خصوص قطع برق و 
خاموشی ها گلایه های مردم درخصوص ساعت خاموشی ها همچنان گلایه مردم را 

در پی دارد.
سازوکار تخصیص مسئولیت  های اجتماعی به شهرستان ها گنگ است

رئیس شورای استان هرمزگان افزود: مسئولیت های اجتماعی صنایع همچنان نامفهوم، 
گنگ و غیرشفاف برای ما است و گاها می بینیم در جلسات شورای برنامه ریزی یکسری 
مسئولیت های اجتماعی و هزینه هایی که صنایع انجام می دهند به صورت از قبل پیش 
بینی شده تصویب می شود و عملا اثرگذاری در بهبود سرانه های شهرستان های محروم 

ندارد.
وی با بیان اینکه مطالبه جامعه شــورایی استان این است که مسئولیت های اجتماعی 
صنایع براساس اولویت ها تخصیص یابد، افزود: یک هزار و ۲۰۰ پروژه نیمه تمام در 
استان وجود دارد به موضوع محدودیت منابع اشاره نمی کنم اما به کارگیری پروژه های 
مشارکت پذیر به فراموشی سپرده شده است متاسفانه در هرمزگان برنامه ریزی خوبی 
در حوزه پروژه هایی که مشارکت پذیر هستند و جذب مشارکت مردم و خیرین، اتفاق 

نیفتاده است.
شوراها پل ارتباط دولت و مردم هستند

سرپرست معاونت عمرانی استانداری هرمزگان در نشست با اعضای شورای استان   
هرمزگان بر نقش کلیدی شوراها در حل مشکلات استان تأکید کرد و گفت: شوراها 
پل ارتباطی بین مردم و دولت هستند و می توانند با برنامه ریزی دقیق، گام های مؤثری 

در رفع چالش های شهری و روستایی بردارند.
صفر صادقی پور سرپرســت معاونت عمرانی استانداری هرمزگان با اشاره به اهمیت 
نقش شوراها در مدیریت امور استان، اظهار داشت: شوراهای اسلامی به عنوان نهادهای 
مردمی، شناخت عمیقی از مسائل و نیازهای شهروندان و روستاییان دارند و می توانند 
در اولویت بندی و حل مشــکلات حوزه های مختلف از جمله بهداشــت، اشتغال و 

معیشت نقش آفرینی کنند.
وی با بیان اینکه شــوراها در جریان مســائل کلان اســتان از جمله توزیع اعتبارات و 
طرح های ملی قرار می گیرند، افزود: اگر قرار است جمعی بتواند مشکلات استان را با 

اولویت بندی صحیح شناسایی کند، این مهم بر عهده شوراهاست.
سرپرســت معاونت عمرانی استانداری همچنین به اعتماد ویژه استاندار هرمزگان به 
جامعه شوراها اشاره کرد و گفت: برگزاری جلسات متعدد با شوراها نشان دهنده اهمیت 
این نهادها در سیاســت گذاری های استانی است و با همکاری آن ها می توان گام های 

مؤثری در جهت بهبود شرایط زندگی مردم برداشت.
وی در ادامه با اشاره به محدودیت منابع مالی، خواستار برنامه ریزی مدون و اولویت بندی 
پروژه های عمرانی توسط شوراها شد و تصریح کرد: تنها با مدیریت صحیح و کاهش 

چالش ها می توان از فرصت های موجود بهره برد.  
 سرپرست معاونت عمرانی استانداری هرمزگان، همچن به همکاری مؤثر دفتر امور 
شهری و معاونت عمرانی در سال های گذشته اشاره و خاطرنشان کرد: این همکاری 
منجر به ارتقای درجه شهرداری ها، تجهیز ماشین آلات و بهبود بودجه شهرداری های 

استان شده است.
وی با اشاره به چالش های پیش رو در سال جاری، از تمامی دستگاه های اجرایی خواست 

تا با تلاش مضاعف، از هدررفت فرصت ها و ظرفیت های استان جلوگیری کنند .

رئیس شورای استان هرمزگان:

پشت درهای بسته تفاهم بین مردم و 
دولت شکل نمی گیرد

 

اقتصاد کیش -  نشســت بررسی چالش ها و راهکارهای توســعه گردشگری، 
صنایع دســتی و میراث فرهنگی هرمزگان با تأکید بر ضرورت رفع موانع حقوقی، 
زیرساختی و برنامه ریزی در این حوزه ها برگزار شد، از جمله مصوبات اختصاص 

زمین برای احداث بازارچه های صنایع دستی در شهرستان ها بود.
نشســت بررسی چالش ها و راهکارهای توســعه گردشــگری، صنایع دستی و 
میراث فرهنگی اســتان هرمزگان، با حضور صفــر صادقی پور، معاون هماهنگی 
امور عمرانی اســتانداری، محمد محسنی، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دســتی استان، عباس آذرپیکان، معاون شهرسازی و معماری اداره کل راه و 

شهرسازی و جمعی از معاونان دستگاه های مرتبط برگزار شد.
 در ابتدای این جلســه، محمد محســنی، مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی هرمزگان با ارائه گزارشی از وضعیت فعلی این حوزه ها، تعیین تکلیف 
حریم آثار تاریخی و طبیعی به ویژه در جزیره هرمز را از اولویت های جدی دانست 
و اظهــار کرد: ابهــام در محدوده و ضوابط حریم ها، مانع اجرای طرح های مرمتی، 

حفاظتی و سرمایه گذاری در این مناطق شده است.
وی با تأکید بر نقش کلیدی تعیین حریم ها در تسهیل فرآیند توسعه، افزود: تعیین 
قانونی حریم آثار می تواند منجر به ساماندهی فضاهای پیرامونی، جذب سرمایه گذار 

و بهره مندی بهتر جوامع محلی از ظرفیت های گردشگری شود.
محسنی همچنین کمبود زیرساخت های انرژی مانند آب، برق و گاز را از مهم ترین 
موانع پروژه های گردشگری دانست و خواستار هم افزایی بیشتر دستگاه های اجرایی 

برای رفع این نواقص شد.
وی در ادامه از شــهرداری ها خواســت تا نقش فعال تری در میزبانی و پشتیبانی از 
رویدادها و نمایشــگاه های فرهنگی و صنایع دســتی ایفا کنند و افزود: حمایت 
شــهرداری ها می تواند به رونق اقتصادی، افزایش نشــاط اجتماعی و تقویت برند 

فرهنگی شهرها منجر شود.
مدیرکل میراث فرهنگی هرمزگان همچنین بر لــزوم احداث بازارچه های دائمی 
صنایع دستی در مراکز شهرستان ها تأکید کرد و گفت: با توجه به ثبت ملی بندرلنگه و 
روستای بهمنی در حوزه صنایع دستی، ایجاد زیرساخت های متناسب، ضامن تداوم 

این عنوان ها و تقویت زنجیره تولید تا فروش است.
در ادامه، صفر صادقی پور معاون امور عمرانی استاندار هرمزگان، خواستار نگاه ویژه 
به ظرفیت های فرهنگی و گردشگری استان شد و گفت: چالش در همه دستگاه ها 

وجود دارد اما با تعامل و اراده مشترک، بسیاری از آن ها قابل حل است.
وی با اشاره به برند ملی گلابتون دوزی در بندرلنگه، بیان کرد: وقتی شهری عنوان 

ملی می گیرد، باید در شاخص های مرتبط نیز پیشتاز باشد و این برند نباید تنها در 
عنوان باقی بماند.

صادقی پور از آمادگی شــهرداری ها برای مشــارکت در برگــزاری رویدادهای 
گردشگری و صنایع دستی خبر داد و افزود: اگرچه محدودیت منابع وجود دارد، اما 
تجربه نشان داده که مشارکت شهرداری ها از محل اعتبارات داخلی، امکان پذیر است.
وی همچنین با اشــاره به اختلافات مالکیتی بازار قدیم ماهی فروشان بندرعباس، 
از تلاش اســتانداری برای تبدیل این محل سنتی به بازارچه صنایع دستی با حفظ 
هویت تاریخی آن خبر داد و گفت: امیدواریم ظرف دو ماه آینده این موضوع تعیین 

تکلیف شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری از توافــق برای واگذاری زمین جهت 
احداث بازارچه های صنایع دســتی در شهرستان ها خبر داد و تصریح کرد: اداره کل 
میراث فرهنگی باید شهرهای مناسب را معرفی کرده و اداره کل راه و شهرسازی نیز 

موظف به تأمین زمین در این مناطق خواهد بود.
وی در پایان از تشکیل کمیته راهبری برای ساماندهی بافت تاریخی سورو بندرعباس 
استقبال کرد و آن را گامی مؤثر در جهت مدیریت یکپارچه و حفاظت از این بافت 

ارزشمند دانست.
در این نشست همچنین موضوعاتی نظیر مرمت پل تاریخی لاتیدان، تعیین تکلیف 
پهنه های گردشگری در پارسیان )گاوبندی( و جزیره هرمز نیز مورد بررسی و تبادل 

نظر قرار گرفت.

بازارچه های دائمی صنایع دستی در مراکز شهرستان های 
هرمزگان ایجاد می شود

 

اقتصاد کیش -   نخستین نرم افزار یکپارچه »جامع بندری و دریایی« در راستای تحقق 
دولت الکترونیک و هوشمندسازی بنادر بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج فارس با 
حضور جمعی از مدیران ارشد فعال در حوزه حمل  ونقل دریایی و دریانوردی در 

بندر بهمن جزیره قشم رونمایی شد.
سرپرســت شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه قشم در حاشیه رونمایی از 
این نرم افزار یکپارچه که هم اکنون در مرحله آزمایشی قرار دارد، گفت: این سامانه 
هوشمند پنج دستاورد کلیدی از جمله افزایش ظرفیت پذیرش و تخلیه بار، سرعت 
و دقت بی سابقه، نظارت زنده، پیشتازی در دولت الکترونیک و ایمنی هوشمند را 
ارائــه می دهد. یونس فاتح ادامــه داد: با رونمایی از این نرم افزار یکپارچه با حذف 
دیوان سالاری اداری شاهد رشد تا ۵۰ درصدی ظرفیت حمل  ونقل بندر بهمن این 

جزیره )از ۱۰۰ تنُ به ۱۵۰ تنُ در روز( خواهیم بود.
وی توضیح داد: هوشمندسازی فرآیندهای پذیرش، شناسایی کالا، تخلیه و بارگیری 
و ترخیص با کمترین خطای انسانی و کنترل برخط)آنلاین( مشخصات بار و شناور 
از ۴۸ ساعت قبل از عملیات بارگیری و تخلیه تا نخستین لحظه عملیات از دیگر 
ویژگی های این نرم افزار یکپارچه است.سرپرست شرکت توسعه و مدیریت بنادر و 
فرودگاه قشم اضافه کرد: همچنین حذف کامل کاغذ و ارائه خدمات ۱۰۰درصدی 
دیجیتــال به تجار و شناســایی خودکار کالاهای حســاس )HS-Code( برای 
پیشگیری از حوادث، از جمله دیگر مزیت های این سامانه هوشمند است.در این 
آیین مدیرعامل شرکت »آرتین بنادر اروند« و شماری از مدیران و کارشناسان شرکت 

توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه قشم نیز حضور داشتند.

رونمایی نخستین نرم افزار یکپارچه »جامع بندری و دریایی« در بندر بهمن قشم


